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Repræsentantskabsmøde – referat af 2. møde 2022 
 
Dansk Sprognævns repræsentantskab afholdt dets 2. repræsentantskabsmøde onsdag den 23. no-
vember 2022 i Bogense med nedenstående dagsorden. 
  
Program:  
 
12.00 Frokost på Bogense Hotel 
 
13.10 1. Velkomst, godkendelse af referat fra sidste møde og dagens program 
 
13.20 2. Status på RO5-arbejdet v. redaktionen 
 
14.20 Pause: kaffe og kage 
 
14.40 3. Nyt online kommakursus – Dansk Sprognævn i samarbejde med Syddansk 

Universitet v. Jonas Blom, SDU 
 
15.25 4. Arbejdsplan og budget for 2023 
 
15.40 5. Eventuelt (tilføjet) 
 
15.45  Afslutning og tak for i dag. 
 

Referat 
Punkt 1  
Dagsordenen for dagens møde og referatet fra sidste møde blev godkendt. 
 
Punkt 2 
Redaktionen af Retskrivningsordbogen (RO), Margrethe H. Andersen, Anna Sofie Hartling og Mi-
chael Nguyen, gav en status på redaktionens og det af repræsentantskabet nedsatte fagråds arbejde. 
Powerpointpræsentationerne er vedlagt dette referat. 
 
Gennemgangen gav anledning til en række spørgsmål og bemærkninger fra repræsentantskabet; 
disse er nedenfor samlet tematisk: 
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Det blev diskuteret hvorvidt RO bør redigeres efter en minimalistisk tilgang hvor glosser, sammen-
sætningseksempler etc. holdes på et minimum i den del der rummer ordlisten a-å, eller om redaktio-
nen bør fastholde en målsætning om at de glosser, sammensætninger etc, som er nødvendige for at 
’9.-klasseseleven’ kan bruge ordlisten (uafhængigt af andre ordbøger), medtages. I forlængelse heraf 
blev det også diskuteret hvordan redaktionen afgør hvilke glosser der nødvendige i forhold til 9.-
klasseelevens brug af ordbogen. 
 
Brugen af stilmarkører (som fx ’nedsættende’) blev diskuteret. Det blev konkret foreslået at erstatte 
stilmarkører med ’!’ ved ord hvor man ønsker at markere at brugen af ordet kan være kontroversiel. 
 
Gængshedsprincippet blev diskuteret, altså princippet om at et ord skal nyde almen udbredelse for 
at blive optaget i RO. Der blev konkret spurgt til om man kan trække data om udbredelse i andre 
genrer end medietekster. 
 
Repræsentanterne var ikke indbyrdes enige i de forskellige spørgsmål som blev diskuteret. Redaktio-
nen og fagrådet tager alle bemærkninger med i det videre arbejde og vil balancere dem og sammen-
holde dem med den aktuelle redaktionelle linje, som i forhold til ovennævnte er: 

- at glosser som er nødvendige som betydningsadskillende, og som skønnes at kunne give an-
ledning til tvivl hos især de yngste af ordbogens brugere, fastholdes i nogen udstrækning. I 
øvrigt bestræber redaktionen og fagrådet sig på at fjerne glosser der hvor sammensætnings-
eksempler eller eksempler på ordenes brug kan overflødigøre glosser 

- at der generelt tilføjes flere sammensætningseksempler end i hidtidige udgaver, idet en digital 
udgave af RO ikke er underlagt de omfangsbegrænsninger som de hidtidige trykte udgaver 
er, og idet sammensætningseksempler kan hjælpe skribenter med viden om sammen- og sær-
skrivning og om fuge-s, områder der ofte volder problemer 

- at RO’s ordstof skal fungere i sig selv, altså give læseren så megen information at vedkom-
mende kan bruge ordbogen (til ortografiske formål) uden at skulle konsultere andre kilder, 
fx Den Danske Ordbog. 

 
Punkt 3 
Jonas Blom præsenterede det kommakursus som SDU har udviklet i samarbejde med dansk Sprog-
nævn. Sprognævnets funktion har især været at kvalitetssikre kurset. Kurset lanceres efter nytår. 
 
Punkt 4 
Næste års mål blev præsenteret med udgangspunkt i rammeaftalen. Arbejdet med den kommende 
udgave af Retskrivningsordbogen forventes at trække en stadig større del af nævnets resurser frem mod 
udgivelsen ultimo 2024. Repræsentantskabets holdes informeret og inddrages også i yderligere dis-
kussioner, og på næste møde vil der igen blive gjort status over arbejdet. 
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Via et ph.d.-stipendium finansieret af DFF øges Sprognævnets indsats i 2023-2025 med forskning i 
klarsprog og klar kommunikation. Denne indsats ligger ikke indenfor den aktuelle rammeaftale, men 
spiller sammen med nævnets rammeaftalefastsatte målsætninger om kursusvirksomhed indenfor fel-
tet. 
 
Budgetudkast for 2023 blev præsenteret. Mindre justeringer vil kunne forekomme frem til indsendel-
sen til departementet primo december, hvor det låses. Sprognævnet mister fra årsskiftet en ekstrabe-
villing fra Kulturministeriet på 500 t.kr. som nævnet har haft siden 2018. Yderligere væsentlige forhold 
der i økonomisk henseende adskiller 2022 fra 2023, er: (i) i 2022 er Sprognævnets bevilling fra Digi-
taliseringsstyrelsen til udviklingen af et centralt ordregister (COR) udløbet, (ii) udgifter til energi og 
obligatoriske statslige systemer forøges i 2023 og (iii) afrunding af opskrivningen af bevillingen påvir-
ker økonomien negativt. Den snævrere bevillingsmæssige ramme og de forøgede faste udgifter samt 
udløbet af COR-bevillingen opvejes af eksterne projektmidler (som er bevilget), fx ovennævnte ph.d.-
stipendium. Nævnets samlede økonomiske aktivitetsniveau forbliver således uændret i 2023. 
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Punkt 5 
Michael Ejstrup deler Folketingets retskrivningsvejledning; den er nu offentligt tilgængelig: 
 

• Forside / Sprogbasen (ft.dk) 
• Folketingets sprogpolitik / Folketingstidende 

 

https://sprogbasen.ft.dk/
https://www.folketingstidende.dk/da/folketingets-sprogpolitik
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På bestyrelsesmødet umiddelbart inden repræsentantskabsmødet blev følgende mødeplan for det 
kommende år besluttet: 

 
1. bestyrelsesmøde: 3.2.2023 kl. 10.20-12.20 i Odeon, Odense 
2. bestyrelsesmøde: 15.5.2023 kl. 10.15-12 i Bogense (inden repræsentantskabsmøde). 
3. bestyrelsesmøde: 31.8.2023 kl. 10.30-12.30 på Københavns Universitet 
4. bestyrelsesmøde: 22.11.2023 kl. 10.15-12 i Bogense (inden repræsentantskabsmøde). 
 
1. repræsentantskabsmøde: 15.5.2023 kl. 13-16 (med fælles frokost kl. 12) i Bogense. 
2. repræsentantskabsmøde: 22.11.2023 kl. 13-16 (med fælles frokost kl. 12) i Bogense. 
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